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 آیا بررسی شده که نرخ بازدهی صنعت 
نیروگاهی کشور چقدراست؟

درحال حاضـــر نیروگاه هایی که در صنعت برق کشـــور 
نصـــب می شـــوند بازدهی بیـــش از55 درصد داشـــته و 
در زمـــره پیشـــرفته ترین نیروگاه های کشـــور به شـــمار 
می روند. درشـــرایط فعلی متوسط بازدهی نیروگاه های 
کشـــور 39.2 درصد بوده کـــه این رقم عـــدد خوبی در 
زمینـــه نیروگاه هـــای حرارتـــی اســـت. اگر ایـــن میزان 
راندمـــان بـــا کشـــورهای خاورمیانـــه و غرب آســـیا نیز 
مقایسه شـــوند، نشـــان می دهد که راندمان نیروگاهی 
کشـــور در این بین رتبه یکم را دارد. در برخی از کشورها 
ســـهم نیروگاه های حرارتی در تولید بـــرق آنها کم بوده 
و بیشـــتر نیروگاه های آنهـــا اتمی و یا برقابی هســـتند، 
بنابرایـــن اگـــر 10 درصـــد نیروگاه هـــای آنها کـــه حرارتی 
هســـتند با راندمـــان 55 درصد فعال باشـــند، بنابراین 
بازدهـــی آنها بالا خواهد بود مثل کشـــور ژاپـــن. با این 
اوصاف ایران از لحاظ بازدهـــی و راندمان نیروگاهی در 

رتبه جهانی خوبـــی قرار دارد و در محدوده15 اســـت.

 چرا عرضه برق در بورس سهم بالایی ندارد؟
درسال جاری توســـعه صنعت برق در زمره برنامه های 

مهم بوده هرچند که درحال حاضر 15 درصد ازســـهم 
انرژی کشـــور در بورس معامله می شـــود کـــه این رقم 
به 60 درصد خواهد رســـید.  از ابتدای اردیبهشت ماه 
ســـال جاری و با دســـتور وزیر نیرو این اقـــدام صورت 
گرفته وســـهم قابل ملاحظـــه ای به خریـــد و فروش 

برق در بورس انرژی در نظر گرفته شـــده اســـت.
سال گذشته 53 تراوات ســـاعت برق دربورس انرژی 
معامله شـــد که این رقم درســـال جاری به 210 تراوات 

ساعت خواهد رسید.

 یکی از مواردی که در گذشته مطرح شد، بحث 
قاچاق سوخت در نیروگاه ها بود، آیا در این 

خصوص شواهدی وجود داشت؟
با توجـــه به اینکـــه ورود ســـوخت به شـــبکه نیروگاهی 
در تمامـــی ســـامانه ها ثبت می شـــود، یعنـــی از طریق 
دو وزارتخانـــه نفـــت و نیرو پایش می شـــود، بنابراین به 
هیچ عنوان قاچاق ســـوخت در نیروگاه ها وجود ندارد.
البتـــه در ســـال های گذشـــته اگر هـــم مـــوردی بوده 

نمی تـــوان بـــه شـــرایط حـــال حاضر تعمیـــم داد.
در حـــال حاضـــر نیروگاه هـــا بر اســـاس ســـوختی که 
به آنهـــا تحویل داده می شـــود، برق تولیـــد می کنند.

 امسال چقدر در صنعت برق سرمایه گذاری 
خواهد شد؟

بـــا توجه به رشـــد 5 درصدی شـــدت مصـــرف برق در 
هرســـال و برنامه ای که در قالب برنامه هفتم توســـعه 
تکلیف شـــده، ظرفیت نیروگاهـــی 93 هزارمگاوات به 
123 هزارمگاوت خواهد رســـید که ایـــن امر نیازمند 4 
میلیارد ســـرمایه گذاری در ســـال بوده کـــه حدود 200 

همت می شـــود.

 با توجه به فرسوده بودن نزدیک به 157 
هزارکیلومتر از شبکه توزیع وانتقال برق در 

کشور، نوسازی این مقدار چقدر هزینه و زمان 
نیاز دارد؟

بـــا توجـــه بـــه فرســـوده بـــودن کابل هـــای مســـی، 
برنامه ریـــزی شـــده کـــه نوســـازی ایـــن مقـــدار ظرف 
مدت چهار ســـال بـــا 20 هزارمیلیـــارد تومـــان منابع 
انجـــام شـــود. امســـال و بـــرای نوســـازی شـــبکه برق 
حـــدود 10 هزارمیلیـــارد تومـــان برنامه ریزی شـــده که 
بخشـــی ازآن به شـــبکه فرســـوده مربوط می شـــود و 
بخشی هم به شبکه برق روســـتایی. درشرایط فعلی 
میـــزان تلفات برق در شـــبکه توزیع حـــدود 10 درصد 

مدیر عامل توانیر در گفت وگو با »ایران«:

سال گذشته 53 تراوات ساعت برق دربورس انرژی معامله شد که این رقم درسال جاری به 210 تراوات ساعت خواهد رسید

پرداخت پول برق به نیروگاه ها به روز شد

گفت وگو
ز  ا کـــه  تی  مشـــکلا ز  ا یکـــی 
ســـال های گذشـــته بـــر صنعت 
بـــرق تحمیل شـــد، ناتـــرازی در 
تولیـــد و مصـــرف بـــرق بـــود که 
دولت سیزدهم با برنامه توسعه 
۳0 هـــزار مگاواتی در تلاش برای 
غلبـــه بر ایـــن مشـــکل بـــوده و 
تابســـتان دو سال گذشـــته نیز بدون خاموشـــی سپری شـــد. حتی با افزایش 
تأمین برق صنایع، شـــاهد رشـــد در تولید هم بودیم. وجود ناتـــرازی در تولید 
و مصـــرف برق گرچه در تابســـتان 1۴01 اثری در تأمین برق پایدار نداشـــت، اما 
نگرانی از تابســـتان 1۴0۲ را بـــرای فعالان صنعت برق به همراه داشـــت. همین 
نگرانی ســـبب شـــد وزارت نیرو مجدد همه تلاش خود را به کار گیرد تا تابستان 
1۴0۲ هم بدون خاموشـــی ســـپری شـــود و برای ایـــن امر 1۴۲ برنامـــه عملیاتی 
تدوین کرد که در نهایت منجر به آن شـــد که تابســـتان 1۴0۲ هم بدون اعمال 

خاموشی پشت ســـر گذاشته شـــود. ویژگی مهم این ســـال آن بود که به گفته 
»علی اکبـــر محرابیان« وزیـــر نیرو، نه تنها خاموشـــی اعمال نشـــد بلکه بخش 
صنعت، برق خیلـــی خوبی دریافت کـــرد. ازافزایش ظرفیت نیروگاهی کشـــور 
بـــه عنوان یکـــی از مهم ترین اقدام هـــای وزارت نیرو در دولت ســـیزدهم برای 
تأمین برق پایدار همه بخش های کشـــور و حذف خاموشـــی ها یاد می شـــود. 
میزان ظرفیت نصب  شـــده نیروگاهی کشـــور در شـــرایط فعلی، از مرز 9۳ هزار 
مگاوات عبور کرده که براســـاس ســـند توســـعه صنعت برق، متوسط راندمان 
نیروگاه هـــای حرارتی در کشـــور بایـــد تا ســـال 1۴۲0 به 50 درصد برســـد. از 1۳۲ 
نیـــروگاه و ۶۴0 واحـــد نیروگاهی در کشـــور ۶۸ درصد مالکیـــت خصوصی و ۳۲ 
درصد مالکیت دولتی دارند. گفته می شـــود که کمتـــر از ۲0 درصد نیروگاه های 
کشـــور راندمان پایین دارند. امـــا چه برنامه هایی برای توســـعه صنعت برق در 
ســـال جاری صورت خواهد گرفت؟ در راستای بررســـی آخرین تحولات صنعت 
بـــرق، گفت و گویی هر چند مختصر بـــا مصطفی رجبی مشـــهدی، مدیرعامل 

شـــرکت توانیر ایـــران صورت گرفتـــه که از نظـــر می گذرد:

مجید میرزاحیدری

خبرنگار

بخش خصوصی به دنبال راه یافتن به چرخه صادرات برق است. در 
این زمینه چه برنامه ای دنبال می شود؟

در شرایط فعلی، منابعی که وارد صنعت برق شده در زمینه تولید و توسعه 
صنعت هزینه می شود. بخش خصوصی صنعت برق نیز از این امر نفع 

می برد. درحال حاضر ظرفیت تبادل انرژی با برخی از کشورها به صورت 
محدود انجام می شود، بنابراین امکان این وجود ندارد که بیش از 

ظرفیت 300 مگاواتی تجدید پذیرها که در نظر گرفته شده، برای 
نیروگاه های حرارتی ظرفیت جدیدی باز شود. ضمن اینکه 

نیروگاه های حرارتی در شرایط فعلی بار تأمین برق کشور 
را به دوش گرفته اند، اما درآینده این امکان وجود دارد 

که نیروگاههای حرارتی با بازدهی هم بتوانند وارد چرخه 
صادرات برق شوند.

تصورمی کنم بعد از سال 1407 که ناترازی برق رفع 
خواهد شد، بخشی ازصادرات برق کشورتوسط 

نیروگاه های حرارتی بخش خصوصی صورت خواهد 
گرفت.

ـــرش بـ

مدیرعامل بانک مسکن در نشست 
صمیمانـــه بـــا جمعـــی از همـــکاران 
بازنشســـته بانک با تأکید بر اهمیت 
توجـــه بیـــش از پیش به همـــکاران 
آنـــان  دغدغه هـــای  و  بازنشســـته 
گفـــت: »فراتـــر از درخواســـت ها و 
ح شـــده به همکاران  انتظارات مطر
خدمـــت کرده و به ایـــن مهم افتخار 

می کنیـــم.«
بـــه گـــزارش پایـــگاه خبـــری بانـــک 
مســـکن - هیبنـــا؛ دکتر ســـیدعباس 
حســـینی، مدیرعامل بانک مسکن، 
در نشســـتی با همراهی دکتر مهدی 
در  مدیرعامـــل  معـــاون  لطفیـــان، 
امـــور منابـــع انســـانی، مدیـــر امـــور 
حراســـت و جمعی از مسئولان منابع 
انســـانی با برخـــی از بازنشســـتگان و 
پیشکســـوتان به عنـــوان نمایندگان 

این قشـــر از همـــکاران بانـــک دیدار 
و گفت و گـــو کـــرد. در این نشســـت، 
بازنشســـتگان  کانـــون  نماینـــدگان 
بـــه تشـــریح نظـــرات و دغدغه هـــای 
خـــود پرداختنـــد و ضمـــن در میـــان 
گذاشـــتن انتظارات و خواســـته های 
بازنشســـتگان بـــا مدیرعامـــل بانک، 
در  را  لازم  توضیحـــات  و  پاســـخ ها 
فـــت  یا ر د مختلـــف  ت  عـــا ضو مو
کردنـــد. حاضـــران در ایـــن جلســـه 
بـــا بیـــان دغدغه هایـــی چـــون لزوم 
امـــور درمانـــی،  بهبـــود معیشـــت و 
 خواســـتار ارتقای خدمـــات رفاهی به 

همکاران شدند.
دکتر حســـینی پس از استماع نظرات 
و پیشنهادهای بازنشستگان، هدف از 
این نشســـت را گسترش ارتباط میان 
بانـــک و پیشکســـوتان و بهره مندی از 
تجـــارب آنـــان خواند و گفـــت: بانک 
مســـکن با قدمتی ۸5 ساله به عنوان 
بانکـــی اصیـــل و ریشـــه دار در نظـــام 
بانکی کشور برای داشـــتن همکارانی 
باتجربه، بادانش، دلسوز و متعهد که 
در تمام این ســـال ها در مسیر ارتقا و 
پیشرفت بانک کوشـــیده اند، به خود 
می بالـــد و ما بـــه عنوان مدیـــران این 
ســـازمان وظیفـــه خـــود می دانیـــم تا 
بـــرای رفـــع دغدغه هـــا و نیازهای این 
سرمایه عظیم انســـانی گام برداریم.

ضرورت ارتقای خدمات 
 رفاهی به همکاران شاغل
و بازنشسته بانک مسکن

بـــوده که بـــا توجه به گســـتره و پهناوری کشـــورمیزان 
تلفات در یک برنامه پنج ســـاله به ۸.5 درصد خواهد 
رســـید که ایـــن رقم، یک عـــدد بهینه اســـت. اما برای 
کاهش بیشـــتر میزان تلفات در شبکه توزیع، تعویض 
بیشـــترتجهیزات و اســـتفاده از تجهیزات با کیفیت تر 

نیازمند ســـرمایه گذاری وســـیعتر است.
یک شاخص مهم دیگر، شـــدت مصرف برق در کشور 

بوده که در شـــرایط فعلی سالانه 5 درصد است.
اگر بخواهیـــم در این زمینه دســـته بندی کنیم یک 
بخشـــی ازآن مربوط بـــه صنایع جدیـــدی بوده که 
می خواهند آغاز به کارکنند که آنها شـــاخص انرژی 
لازم را دارنـــد. فرامـــوش نکنیم که بیشـــترین هدر 
رفت انرژی در بخش ســـاختمان بـــوده که نیازمند 
آن اســـت تا سازمان نظام مهندسی و فعالان بخش 

مســـکن به این امر اهتمـــام ورزند.
اگـــر از ابتـــدا در جهـــت جلوگیـــری از اتـــلاف انـــرژی 
برنامه ریـــزی خوبی صـــورت بگیرد اتـــلاف انرژی هم 

کاهـــش چشـــمگیری خواهد داشـــت.

 با توجه به ضرورت مدیریت بهینه منابع در 
شرکت های تولید و توزیع، برای اصلاح ساختار 

این شرکت ها چه اهدافی دنبال می شود؟
یک اصلاح جریان مالی دردولت ســـیزدهم آغاز شده 
و وزیر نیرو نیز در راســـتای استقلال مالی شرکت های 
توزیع دســـتوراتی را ابلاغ  کرده اند که این شـــرکت ها 

نســـبت به درآمد وهزینه ها مسئولانه تررفتارکنند.
متناســـب با وصـــول و خریـــد بـــرق پیش بینی هایی 
شـــده که این شـــرکت ها خرید برق را فقط از ســـازکار 
بورس انجـــام بدهند که ایـــن امر باعث شـــفافیت و 

رقابتی شـــدن بیشـــتر می شود.
ناگفتـــه نماند کـــه درســـال های قبـــل نیروگاه ها بعد 
از چند مـــاه از فروش بـــرق ممکن بود کـــه پول برق 
تولیـــدی را دریافت کنند که درســـال جاری نیروگاه ها 

پـــول برق خـــود را به روز دریافـــت می کنند.
ســـاده تر اینکه نیروگاه ها بعد از تحویـــل برق از طریق 
بورس، پـــول برق را دریافـــت می کنند که ایـــن امر با 
هدف توقف موتـــور بدهی برق صورت گرفته اســـت.

اســـتقبال خیلی خوبی ازا ین طرح شده و مبالغی هم 
درحســـاب های وکالتی شـــرکت های توزیع شارژ شده 
و از این طریق تاکنون شـــرکت های توزیع خریدهای 

آتی خود را نیـــز انجام داده اند.

 با توجه به اعلام اعداد متفاوت در مورد 
مطالبات صنعت برق، مقدار دقیق آن چقدر 

است؟
پیمانـــکاران  تولید کننـــدگان،  مطالبـــات  میـــزان 
 وبانک هـــا از صنعـــت بـــرق در ســـال گذشـــته حدود
130 همـــت بود کـــه از این میـــزان و بـــا مصوبه هیأت 
وزیران و حمایت مجلس شـــورای اســـلامی 30 همت 
از طریـــق اســـناد خزانـــه پرداخـــت شـــد و در حـــال 
حاضرحدود 100 همـــت مطالبات بخش های مختلف 
از وزارت نیرو است. تقریباً همین مقدارهم مطالبات 
صنعـــت بـــرق از دولـــت بـــوده کـــه ایـــن رقـــم بابت 
مابه التفـــاوت قیمـــت فـــروش و قیمت تمام شـــده 
اســـت. فراموش نکنیم کـــه برخـــی از قیمت های ما 
تکلیفی بـــوده و بر اســـاس حمایت از صنعـــت برق و 
مانع زدایـــی از ایـــن صنعت اســـت. پیش بینی شـــده 
ظـــرف مـــدت 3 ســـال بتوانیـــم این رقـــم را تســـویه 
کنیـــم کـــه از ابتـــدای دولت نیـــز 50 همـــت از طریق 
خزانـــه تســـویه شـــده اســـت. واقعیت این اســـت که 
سرمایه گذاری درصنعت برق بســـیار گرانقیمت بوده 

و نیازمنـــد حمایت جدی اســـت.

 رقم صادرات برق در سال گذشته چقدر بود و 
آیا امسال نیز تغییری در آن حاصل می شود؟

میـــزان صادرات برق درســـال جاری هم شـــبیه ســـال 
گذشـــته خواهـــد بود. درســـال گذشـــته حـــدود 4.9 
میلیارد کیلووات ســـاعت صادرات بـــرق انجام گرفته 
که حدود ســـه میلیارد کیلووات ســـاعت هـــم واردات 
صـــورت گرفته اســـت. مابه التفاوت ایـــن میزان عدد 
زیادی نمی شـــود که ســـالانه حدود 400 تا 600 میلیون 
دلار میـــزان صـــادرات برق خواهد بود. درســـال جاری 
هم پیش بینی می شـــود کـــه همین مقـــدار صادرات 

برق صـــورت پذیرد.

عکس: ایسنا


